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حضور مسعود تجریشی معاون امور انسانی سازمان محیط زیست کشور در اتاق تبریز

نشست کمیسیون کشاورزی صنایع غذایی آب و محیط زیست اتاق تبریز با حضور مسعود تجریشی معاون امور انسانی

سازمان محیط زیست کشور و رئیس کمیسیون تلفیق ستاد احیای دریاچه اورمیه با دستور جلسه؛ بحث پیرامون مسائل

زیست محیطی کشور و چالش های منطقه ای و بررسی مسائل کشت، فرآوری و صادرات گیاهان با توجه به پتانسیل

های حاشیه دریاچه ارومیه در محل اتاق تبریز برگزار شد.

قاسم قویدل عضو هیات نمایندگان و رئیس کمیسیون کشاورزی صنایع غذایی آب و محیط زیست اتاق تبریزبا تاکید بر این نکته که فلسفه وجودی تشکیل کمیسیون ها و نشست

های تخصصی با حضور کارشناسان و مسئولان ارشد کشوری و استانی اصلاح امور مناطق مختلف کشور در راستای نیل به توسعه پایدار است؛ اظهار امیدواری نمود: گام های

مستمر و موثری در جهت حل مسائل و مشکلات فعالان اقتصادی در بخش کشاورزی برداشته شود.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تبریز در خصوص اهمیت بخش کشاورزی در توسعه کشور گفت: اگر اراده ای برای حل مشکلات و مسائل اقتصادی کشوروجود داشته باشد باید

اذعان نماییم که راهی جزء اصلاح و بهبود وضعیت بخش کشاورزی و محیط زیست مناطق مختلف کشور وجود ندارد.

وی اجرای طرح آمایش ملی سرزمین برای مشخص نمودن نوع کشت در مناطق مختلف کشور و مدیریت علمی به منظور جلوگیری از ایجاد مشکلات زیست محیطی را دو عامل

بهبود وضعیت بخش کشاورزی و محیط زیست کشور خواند و پیشنهاد داد: با ایجاد کمربند سبز در مناطقی که با بحران های زیست محیطی مواجه هستیم در اصلاح این مناطق

اقدامات لازم را به عمل آوریم.

دکتر یونس ژائله رئیس اتاق تبریز با تاکید به نام گذاری این سال به عنوان سال رونق تولید از طرف مقام معظم رهبری، با قدردانی از حضور معاون امور انسانی سازمان محیط

زیست کشور و رئیس کمیسیون تلفیق ستاد احیای دریاچه اورمیه و هیات همراه، بهره مندی از نظرات کارشناسی و متخصصان امر به منظور تولید ثروت برای بهبود کیفی و کمی

زندگی آحاد جامعه را هدف و اولویت اساسی اتاق ها خواند و افزود: قدردان تمام کارشناسان و مسئولانی که در راستای تحقق این هدف و اولویت اساسی اقدام می نمایند،

هستیم.

رئیس اتاق تبریز با یادآوری این نکته که بهره مندی از تکنولوژی های جدید در راستای توسعه بخش کشاورزی لازمه تحولات مورد نظر در این بخش است؛ اظهار امیدواری نمود: با

حمایت مسئولان به خصوص سازمان محیط زیست گام های موثر در این زمینه برداشته شود.

مسعود تجریشی معاون امور انسانی سازمان محیط زیست کشور و رئیس کمیسیون تلفیق ستاد احیای دریاچه اورمیه با قدرانی از هیات رئیسه و هیات نمایندگان اتاق تبریز و

اعضای کمیسیون کشاورزی اتاق تبریز به خاطر برگزاری این جلسه فوق العاده در خصوص اقدامات دبیر خانه و کار گروه ملی توسعه گیاهان نو در حوضه آبریز دریاچه ارومیه در

راستای کاهش فشار بر منابع آب و خاک و بهبود اشتغال و معیشت ساکنان منطقه گفت: کشور ایران جزء معدود کشورهایی است که توسعه خود را بر مبنای منابع طبیعی خود

قرار داده که این نو نگرش به توسعه در دنیا منسوخ شده و اکثر کشورها مبنای توسعه خود را دانش قرار داده اند. وی در همین خصوص اظهار امیدواری نمود: با ارائه و گسترش

کشت های جایگزین امکان احیاء محیط زیست و معیشت ساکنان منطقه فراهم گردد.

معاون امور انسانی سازمان محیط زیست کشور ایجاد و تکمیل زنجیره تولید به منظور حفظ محیط زیست برای نسل های بعدی با ایجاد مدل های موفق، مشارکت مردم در کشور

را امکان پذیر خواند و یادآور شد: احیاء دریاچه ارومیه می تواند ما را برای رسیدن به این مدل موفق برای مواجه با بحران های زیست محیط در اقصی نقاط کشور یاری نماید. وی

حلقه مفقوده سه گانه برای ایجاد و تکمیل این مدل را دولت، کشاورزان و فعالان اقتصادی در بخش خصوصی خواند و اظهار امیدواری نمود: با تکمیل این حلقه سه گانه و با فعال

شده بیش از بیش فعالان اقتصادی بتوانیم بهره وری در بخش کشاورزی و در حوزه گیاهان نو و داوریی را بالا برده و در تکمیل زنجیره های ارزش امکان افزایش سرمایه اجتماعی

و مسئولیت اجتماعی در کشور را در راستای توسعه همه جانبه کشور محقق سازیم.

وی با یادآوری این نکته که حدود 30 میلیارد متر مکعب آب دریاچه ارومیه را از دست داده ایم، در خصوص اقدامات انجام یافته از طریق ستاد احیاء دریاچه ارومیه گفت: در فاز

اول تثبیت آب دریاچه در دستور کار ستاد بود و در فاز دوم تثبیت و احیاء و در فاز سوم احیاء نهایی که طبق برنامه مشخص شده با توجه به کمبود منابع مالی تا سال 1406 این

طرح طول خواهد کشید.

وی زیر آب بردن کانون های بحران زا به منظور جلوگیری از بحران های زیست محیطی را اولویت اول ستاد خواند و افزود: با لای روبی و سر دهنه سازی ها، و انتقال حق آبه

دریاچه در این خصوص موفق عمل نموده ا یم.

تجریشی تکمیل زنجیره ارزش گیاهان نو و داوریی با هدف بالا بردن ارزش در فعالیت های اقتصادی در این بخش را اولویت های مهم ستاد احیاء در این زمینه خواند و یادآور

شد: با اقدامات انجام شده و مزیت رقابتی موجود در منطقه، آذربایجان غربی رتبه اول پرورش گیاهان دارویی را در کشور به خود اختصاص داده است.

وی با اشاره به این نکته که45درصد در نوسازی سیستم آبیاری در حوضه دریاچه پیشرفت کار داریم؛ افزود: پرورش گیاهان داوریی، تکمیل زنجیره پرورش انگور و اصلاح باغات

منطقه به ترتیب اولویت این ستاد در بخش کشاورزی با هدف افزایش درآمد ملی، و کاهش فرسایش آب و خاک در منطقه است.

رئیس کمیسیون تلفیق ستاد احیای دریاچه اورمیه با خاطر نشان کردن این نکته که 90 درصد کشاورزان مناطق مختلف آذربایجان صرفا از طریق کشاورزی امرار معاش می کنند

یادآور شد: میزان در آمد کشاورزان منطقه پایین تر از میانگین کشوری است.

وی با تاکید بر اهمیت گیاهان داوریی در کشورهای مختلف جهان عمده صادرکنندگان گیاهان دارویی را کشورهای چین، هند، مصر، آلمان و آمریکا و عمده وارد کنندگان گیاهان

دارویی را آلمان، آمریکا، کره جنوبی، ژاپن خواند و افزود: کشور ایران با 420 هزار تن صادرات به ارزش 560 میلیون دلار را به خود اختصاص داده است.

معاون امور انسانی سازمان محیط زیست کشور کشت؛ زعفران،گل محمدی، شیرین بیان، گشنیز،زیره، صمغ ها، آویشن، ادویه جات، سیرو... را از جمله محصولات صادراتی این

حوزه خواند و افزود: در قراردادی که با جهاد دانشگاهی منعقد نموده ایم؛ 9گیاه دارویی در 21مکان و 7 پایلوت در داخل حوزه آبریز در حال اجرا است و با مذاکراتی که با مسئولان

وزارت امور خارجه داریم در جهت ایجاد بازار و رفع موانع موجود در ایجاد بازار برای این محصولات تلاش می نماییم.

وی حمایت از شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها را در این زمینه مهم خواند و افزود: پرورش؛گیاهان دارویی، بوم گردی و پرورش و تکمیل زنجیره ارزش گل محمدی و انگور

در این حوضه از اولویت های ستاد احیاء دریاچه است. وی با یادآوری این نکته که 100 نفر تسهیل گر آموزش دیده به منظور ارائه خدمات به فعالان حوزه گیاهان داوریی از

طریق این ستاد آموزش دیده است؛ پیشنهاداتی جهت توسعه زنجیره ارزش گیاهان دارویی به شرح ذیل ارائه نمود: ایجاد میز گیاهان دارویی به منظور کاهش بوروکراسی های
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زاید اداری، توسعه کشاورزی قراردادی گیاهان داوریی، ایجاد تناسب درکشت گیاهان دارویی در سطح حوضه آبریز دریاچه ارومیه، اعلام حوضه آبریز دریاچه ارومیه به عنوان قطب

تولید برخی از گیاهان داوریی، ارجاع شرکت های فرآوری کننده به کشاورزان حوضه دریاچه، حمایت از شرکت های دانش بنیان در این بخش و ایجاد کشاورزی قراردادی و توسعه

زنجیره ارزش.

در ادامه نشست معصومه آقا پور علیشاهی نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به این نکته که درآمد خانوار روستایی در استان های آذربایجان شرقی و غربی از

میانگین کشوری پایین است.

وی سردسیر بودن منطقه و اشباع بازار در زمانی که محصول این مناطق آماده عرضه در بازار است را از عوامل اساسی این مسئله خواند و افزود: محصولات وقتی برای تولید کننده

مفید خواهد بود که یا نوبرانه باشد و یا دارای ارزش افزوده تا قیمت محصول بالاتر از قیمت تمام شده محصول کشاورزی باشد. وی در این خصوص پیشنهاد داد: به دنبال کاشت

و پرورش محصولاتی باشیم که ارزش افزوده و مانده گاری بالایی داشته باشند تا ارزش افزوده بیشتری برای تولید کننده ایجاد نمایند.

نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ارائه تسهیلات و حمایت های لازم را از عوامل مهم بهبود وضعیت معیشت مردم منطقه خواند و از مسئولان امر خواست تا با کمک مجلس

حمایت های لازم از فعالان اقتصادی در بخش کشاورزی را انجام دهند.

حمایت دولت و ارائه تسهیلات برای بهره مندی از تکنولوژی جدید در تولید و پرورش و فروآوری گیاهان دارویی ،حمایت از فعالان به منظور تکمیل زنجیره تولید و ایجاد دانش فنی

در این خصوص ، ایجاد وحدت رویه در حمایت و پشتیبانی از فعالان اقتصادی در بخش کشاورزی،ارتباط بیشتر دانشگاه با فعالان حوزه پرورش گیاهان دارویی، ایجاد بازار برای

محصولات تولید شده، از جمله مباحث مطرح شده از طرف کارشناسان وفعالان این حوزه از بخش کشاورزی در این نشست بود.
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